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Aija Rieba – 
pensionāre: 

– Tās jau 
ir klāt, un 
manas domas 
ir priecīgas. 
Man ir veselība, 
ienākumi, ģimene, mājoklis. 
Vairākas draudzenes arī jau 
pensijā, un visas domājam 
vienādi. Mums ir tik daudz ko 
darīt, ka visam nemaz neatliek 
laika. Par garlaicību noteikti 
nesūdzamies. Tikko atgriezos 
no trīs nedēļu ilgā kamino ceļa 
Spānijā. To ceļu katru gadu eju 
jau kopš 2009. gada.

Māris Ķeris 
– strādā:

– Jā, domāju 
un arī rīkojos, lai 
būtu finansiāls 
nodrošinājums. 
Uzskatu, ka lielā 
mērā vecumdienas atkarīgas no 
tā, kā jaunības gados esi strādājis 
un par sevi rūpējies.  
Es to sāku darīt jau agri. Sociālās 
iemaksas ir ļoti svarīgas. Nav 
gudri strādāt, saņemt algu 
aploksnē un tad vecumdienās 
raudāt, ka pensija maza, un teikt, 
ka visa pasaule vainīga, tikai ne 
es pats.

Lidija – 
liepājniece: 

– Labāk 
nedomāt. Es 
dzīvoju tā, ka 
katra atnākusī 
diena ir īpaša un 
vienīgā. Tad ir vieglāk.  
Nākotni vairs neplānoju, jo ļoti 
daudzi plāni nav piepildījušies. 
Galvenais būt pozitīvai un dzīvot 
nevis pelēki un drūmi, bet 
krāsaini. Pensijas gadi visu laiku 
atkāpjas, un kas var pateikt, kā 
būs tad, kad būšu sasniegusi 
pensijas vecumu.

Sarmīte 
Madre – ārste: 

– Domāju 
un gatavojos, 
rūpējoties par 
savu veselību, 
strādājot un 
maksājot nodokļus. Ir jau svarīgi 
spēt līdz tiem pensijas gadiem 
nostrādāt. Man ir plāns, ko darīšu 
pensijā. Varēšu palīdzēt bērniem, 
mazbērniem. Ir vecāki, kuriem 
jau šobrīd noderētu manas rūpes. 
Ir dārziņš savam priekam. Liepājā 
notiek tik daudz pasākumu, ka 
par garlaicību sūdzēties noteikti 
nevienam nevajadzētu.

Anita – 
pensionāre:   

– Man jau 
tās pienākušas, 
bet uzskatu, 
ka domāšanai 
jāizpaužas 
darbībā. Jau kopš 1994. gada 
veidoju savu pensijas uzkrājumu, 
ko tagad palēnām tērēju. Taču 
bažas rada bankas, kas nav un 
nebūs labdarības iestādes.  Dzīve 
nav lēta un lētāka nepaliks, bet 
jādzīvo ar labām domām un 
darbīgi.  

DAIGA LUTERE   
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ES DOMĀJU TĀ: VAI PRĀTOJAT PAR SAVĀM VECUMDIENĀM?

l DŽŪLIJA LOTE LAPKA
l AGRITA MANIŅA

Latvijā katru gadu rudenī, 
1. oktobrī, tiek pārskatīts pen-
siju apmērs, veicot indeksāci-
ju. Šajā gadā vecuma, izdienas, 
invaliditātes un apgādnieka 
zaudējuma pensijām tika pie-
mērots indekss – 1,0640.

Indeksē 609 eiro
“Tas nozīmē, ka šogad atšķi-

rībā no citiem gadiem vecuma 
pensijām tika piemērots viens 
indekss neatkarīgi no uzkrātā 
apdrošināšanas stāža. Tika palie-
lināts pensijas vai to daļu apmērs, 
kas nepārsniedz 609 eiro, tātad 
tika indeksēta visa pensija, ja tā 
nepārsniedz 609 eiro,” paskaidro 
Valsts sociālās apdrošināšanas 
aģentūras (VSAA) Pensiju me-
todiskās vadības daļas vecākā 
eksperte Liene Klismete.

Viņa informē, ka tām pensi-
jām, kuras lielākas par 609 eiro, 
indeksēja tikai daļu no piešķir-
tās summas – jau pieminētos 609 
eiro. Izņēmums ir politiski repre-
sētie, cilvēki ar I grupas invalidi-
tāti un Černobiļas atomelektro-
stacijas avārijas seku likvidēšanas 
dalībnieki, jo šiem cilvēkiem tika 
indeksēta visa pensija.

Indeksētas arī piešķirtās pie-
maksas pie vecuma un invalidi-
tātes pensijas par vienu apdro-
šināšanas stāža gadu, kas ticis 
uzkrāts līdz 1995. gada 31. de-
cembrim, piemērojot to pašu in-
deksu iepriekš saņemtajam pie-
maksas apmēram. “Cilvēki, kuri 
līdz 2023. gada 30. septembrim 
saņēma 1,43 eiro par katru stāža 
gadu, kas uzkrāts līdz 1995. gada 
beigām, turpmāk saņems 1,52 
eiro, bet tie, kas saņēma 2,14 eiro, 
tas ir, cilvēki, kam vecuma pensija 
piešķirta līdz 1996. gada 31. de-
cembrim vai arī invaliditātes pen-
sija piešķirta un vecuma pensijas 
piešķiršanai nepieciešamais ve-
cums sasniegts līdz 1996. gada 
31. decembrim, turpmāk saņems 
2,28 eiro,” informē L. Klismete.

Viņa atzīmē, ka katrs savu 
pensijas apmēru var uzzināt por-
tālā “latvija.gov.lv” vai vēršoties 
jebkurā VSAA nodaļā.

Uzrunā pat tirgū
Aija Barča, Latvijas Pensionā-

ru federācijas (LPF) priekšsēdētā-
ja, atklāj, ka līdz šim liepājnieki 
pie viņas visbiežāk vērsušies 
tieši ar jautājumiem par pensi-
jas apmēru un indeksāciju. Cil-
vēki nekautrējas viņu uzrunāt 
gan uz ielas, gan sabiedriskajā 
transportā, arī tirgū. “Tas ir pil-
nīgi pieņemami, jo Liepāja nav 
tik liela, te cits citu pazīstam,” 
atklāj LPF priekšsēdētāja. Viņa 
iedrošina jebkuru neskaidrību 
gadījumā konsultēties ar VSAA 
Liepājas nodaļas darbiniekiem.

“Visbiežāk pie manis tomēr 
vēršas tie cilvēki, kuriem ir kādas 
mentālas problēmas, kuri ārstē-
jas slimnīcās, un ne tikai liepāj-
nieki, arī no Dienvidkurzemes 
novada. To gadījumu ir daudz,” 
turpina LPF pārstāve.

Kā piemēru viņa min gadīju-
mu, kad cilvēks, kuram ir inva-
liditāte no bērnības un kuram 
kaut kas noticis ar vecākiem, īsti 
nezināja, pie kā vērsties ar jautā-
jumiem par apgādnieka zaudēju-
ma pensiju. Viņa gan atzīst, ka arī 
šāda situācija var būt sarežģīta, 
jo, no vienas puses, cilvēkam var 
palīdzēt iegūt vairāk naudas iz-
dzīvošanai, bet, no otras puses, 
nav garantijas, ka viņš mācēs ar 
to saprātīgi apieties. “Naudu uz-
reiz sāk vairāk tērēt, un tad zvana 
un saka, ka nezina, kā izdzīvot 
līdz nākamajam maksājumam,” 
pauž LPF priekšsēdētāja. 

Jautājumi par izklaidi un so-
cializēšanos liepājniekiem neesot 
aktuāli, jo pieejami divi dienas 
centri un sociālā dzīvojamā māja, 
kur ir dažādas iespējas sevi no-
darbināt.  Viņa atzīst, ka jautā-
jums nav tik daudz par to, vai 
liepājniekiem pietiek iespēju un 
vietu, kur izklaidēties, bet gan 
par to, vai seniori maz grib do-
ties ārpus savām mājām. Tur gan, 

viņa atzīst, ietekmējošais faktors 
varētu būt cilvēka veselības stā-
voklis, arī ģimene.

“Iespējas ir. Zinu, ka vasarā 
bija un, man šķiet, arī šobrīd 
notiek vingrošanas nodarbības 
parkā vai pludmalē, ir teātris un 
dažādi koncerti. Aizejot uz kādu 
pasākumu, var novērot, ka liela 
daļa apmeklētāju ir seniori. Ne-
viens man līdz šim nav sūdzējies, 
ka kaut kā Liepājā pietrūktu,” ar 
saviem novērojumiem padalās 
LPF priekšsēdētāja.

Darba mūžs  
jāpierāda

LPF pārstāve informē, ka 
Latvijā ir vairāk nekā 435 tūk-
stoši valsts vecuma pensijas 

saņēmēju, no tiem pensionāri, 
kuri saņem piemaksu par apdro-
šināšanas stāžu līdz 1995. gada 
31. decembrim, ir 62%. “Perso-
nām, kuras saņem šo piemak-
su, vidējā pensija ir 528,85 eiro, 
bet pieļauju, ka daudziem gan 
Latvijā, gan Liepājā pensija ir 
mazāka,” stāsta priekšsēdētāja, 
pieminot, ka mūsu valstī pensi-
jas saņēmēju vidējais vecums ir 
74,58 gadi.

Par kopējo pensionāru situā-
ciju A. Barča izsakās: “Satrauco-
šākā lieta, manuprāt, gan Latvijā, 
gan Liepājā ir tā saucamās mi-
nimālās pensijas un arī tas, ka 
jāpierāda 15 gadu darba stāžs, 
ko, lai cik tas būtu neparasti, 
daudziem ir grūti izdarīt.” Viņa 

uzsver, ka minimālā stāža robeža 
tikai augs, jo jau no 2025. gada tie 
būs 20 darba gadi. “Tādēļ, es do-
māju, cilvēkam jebkurā vecumā 
vajadzētu ļoti nopietni padomāt, 
vai viņam ir visi dokumenti, lai 
varētu pierādīt savu darba mūžu. 
Bieži vien ir tā, ka, tikai tuvojoties 
pensijas vecumam, cilvēki sāk 
dokumentus meklēt,” padomu 
dod A. Barča.

“Esmu dzirdējusi par gadī-
jumiem, kad cilvēks nemaz nav 
atrādījis savus augstākās izglītī-
bas dokumentus, jo nezināja, ka 
arī studiju gadus pieskaita darba 
stāžam,” piemēru, kāpēc ir svarīgi 
par vajadzīgajiem dokumentiem 
interesēties laikus, piemin LPF 
pārstāve.                                   >>

Mazturīgo pensionāru kapitāls ir bērni, mazbērni

Liepājā pensionāri var doties uz diviem dienas centriem – Klaipēdas ielā 96A un 
Ģenerāļa Baloža ielā 1. Tie nodrošina tematiskas tikšanās, izglītojošas lekcijas, praktiskas 
nodarbības, kultūras un atpūtas pasākumus, TV un preses izdevumu pieejamību, dažādas 
spēles, kopīgas pastaigas un informāciju par aktuālām sabiedriskām norisēm. EGONA ZĪVERTA FOTO


